

## Data Sheet of International Master's Courses CAUP, Tongji

### 同济大学建筑与城市规划学院研究生国际课程(英语)登记表

Course Code 课程编号	2010044	Department 所在系(√)	A √	P	L	D	院登记号 CAUP Code	
Instructor(Title) 主讲教师(职称)	Yongjie Sha 沙永杰 教授	Other Teachers 合作教师	——					
课程中文名	城市设计理论							
Course Name (E)	Urban Design: Emergence, Evolution and New Topics							
Form of Teaching 教学形式 (√)	Lectures 讲课	Design Studio 设计课	Seminar 研讨课		Internship 实践课		Field Trips 实地考察	
	50%						50%	
Total Hours 总学时数	36	Hours per Week 周课时	2		Weeks 教学周数		18	
Semester 春季或秋季学期	Fall 秋季	(Tongji) Credits (同济) 学分	2		课程首开年月		September 2009	
<b>Brief Course Description 课程简述 (中英文)</b>								
<p>This course are two folds. One is to provide an overall account of urban design through an interpretative look at its emergence and evolution since mid 20<sup>th</sup> century in the western world, and an overview of the urbanization situation within Asian background in key cities - Tokyo and Singapore. The other is to read Shanghai through a series of field trips about selected key urban areas. While reading true urban situations, key issues of urban design such as urban framework, contents and capability, building types, etc. will be analyzed and discussed.</p> <p>课程包含两方面内容：一方面讲述城市设计自 20 世纪中期产生以来伴随西方城市发展的演变过程，以及城市设计在亚洲城市背景下的发展和作用，以代表性城市东京和新加坡为例；另一方面通过上海重点城市区域实地考察教学方式阐释城市结构关系、功能和能级、建筑类型与城市空间特征等重点问题，并分析当前上海城市转型期的一系列演变特征。</p>								
<b>Brief Schedule and Topics 课程进度简表 (中英文)</b>								
<b>Part 1 Origin, Defining and Evolution</b> 1- Urban Design after 1950s 2- Urban Design in Different Ways: Europe, America and Asia 3- Designing the American Cities – the role of urban design 4- Asian cities – Tokyo, Singapore  <b>Part 2 Shanghai key urban areas – field trips with analysis</b> 6 of Shanghai key urban areas formed in different historic background will be studied.  Learning from the true city situation you live with is a key concept of this course, hence lectures and field trips are integrated. 75% course sessions will be field trip related.					<b>第一部分 城市设计产生和发展</b> 1- 20 世纪 50 年代以来的城市设计 2- 城市设计的不同模式：欧、美和亚洲 3- 美国城市发展过程中的城市设计 4- 亚洲城市案例：东京、新加坡  <b>第二部分 上海城市重点区域实地考察</b> 考察分析 6 处形成于不同历史时期的上海重点区域，通过考察分析理解城市设计相关问题  讲课和考察两方面内容穿插进行，75% 课程安排与实地考察密切关联			

Course Syllabus 课程大纲 (中英文)

**Origin, Defining and Evolution**

西方城市发展背景下 (二战后至今) 城市设计产生和发展的过程, 在欧美的不同体现

- 1- Urban Design after 1950s 20 世纪 50 年代以来的城市设计
- 2- Urban Design in Different Ways: Europe, America and Asia 城市设计的不同模式: 欧、美和亚洲
- 3- Designing the American City: the Role of Urban Design 美国城市发展过程中城市设计
- 4- Asian cities – Tokyo, Singapore 亚洲城市案例: 东京、新加坡 (对亚洲代表性城市 (中国以外的) 战后的城市化过程进行分析, 考察城市设计在其中的作用, 揭示亚洲城市与欧美城市发展情况的不同——亚洲经验与西方理论之间的“间距”。)

**City Reading of Shanghai: key urban areas – field trips with analysis**

上海城市重点区域实地考察: 考察分析 6 处形成与不同历史时期的上海重点区域, 通过考察分析理解城市设计关键问题。

Field trips - The China Town(Lao-Cheng-Xiang), The Bund Area, Linong Area at Central Shanghai, 1950s-1980s New Village Area, Shui On Land development areas, Shanghai Lujiazui CBD area, Shanghai North Bund redevelopment area

Main Reference Books 主要参考书目

1. Edited by Richard T. LeGates and Frederic Stout, The City Reader (Second Edition), Routledge, 2000
2. The Origins and Evolution of “Urban Design,” 1956-2006 (Feature Issue), Harvard Design Magazine, No.24, Spring/Summer 2006 (Available at CAUP School Library)
3. Urban Design Now (Feature Issue), Harvard Design Magazine, No.25, Fall 2006/Winter 2007 (Available at CAUP School Library)
4. Yongjie Sha, Jiang Wu, Yan Ji, Sara Li Ting Chan and Wei Qi Lim, Shanghai Urbanism at the Medium Scale, Springer-Verlag Berlin Heidelberg, 2014
5. Sha Yongjie, Towards a New Chinese Urbanity: Urban Design Concept of Shui On Land Developments, Beijing: China Architecture and Building Press, 2010
6. 王建国, 《城市设计 (第三版)》, 东南大学出版社, 2011 年
7. 童明, 《当代中国城市设计读本》, 中国建筑工业出版社, 2016 年

Besides general readings above, for specific issues and case studies the list of supporting readings will be issued during the course. (除上述主要综合参考资料外, 各个论题和案例的阅读资料清单随课程进展下发)

说明 (Notes):

- 1, 本表请用中英文填写, 主讲教师、各系主管系主任和学院项目负责人签字后, 复印 5 份; 1 份报研究生院; 院外办、院教务科、所在系、主讲教师各保存 1 份;
- 2, 课程大纲 (Course Syllabus) 可参见样本;
- 3, 课程如有较大调整, 请及时修改本表。

主讲教师签字:  
Course Instructor (Signature)

课程所在系主管系主任签字:  
Department Head (Signature):

学院项目负责人签字:  
Project Director (Signature):

2020 年 月 日

2020 年 月 日

2020 年 月 日